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LIDÉ 

Koruna opět na novém rekordu 
Koruna v úterý 15. ledna během dopoledne umazala předchozí ztráty a posílila na nový rekord 

vůči euru 25,82 Kč/EUR. Proti dolaru koruna rovněž posílila na 17,40 Kč/USD. 

Průmyslová výroba v listopadu zpomalila růst  
Průmyslová výroba v listopadu zpomalila meziroční tempo růstu na 6,7 % z říjnových 8,4 %. 

Průmysl tak nepřetržitě roste už 63 měsíců, od září 2002. Oznámil to Český statistický úřad. K růstu 
nejvíce přispěla výroba dopravních prostředků a zařízení a elektrických a optických přístrojů. Nedařilo 
se naopak výrobě koksu, rafinérskému zpracování ropy a chemické výrobě.  

Tůma: Inflace klesne na 3 % do 18 měsíců  

Novým šéfem RSTS bude 
po Matouschkovi Jeníček  
Raiffeisen stavební spořitelna (RSTS) má nového 
předsedu představenstva a generálního ředitele. 
Stal se jím dosavadní místopředseda představen-
stva a náměstek generálního ředitele Jan Jeníček 
(39 let). Ve funkci vystřídal Kurta Matouschka, 
který odstoupil ze zdravotních důvodů. Jeníček 
nastoupil do RSTS v roce 2001. Jako místopřed-
seda představenstva a náměstek generálního ře-
ditele byl odpovědný za finanční úsek, zejména 
za řízení účetnictví, lidských zdrojů a všeobec-
nou správu. Svou pracovní kariéru zahájil v Prv-
ní americko-české pojišťovně, kde působil od 
jejího vzniku na pozici finančního ředitele. 
Významnou událostí pro RSTS byla loni akvizi-
ce HYPO stavební spořitelny. Ve znamení fúze 
bude podle Jeníčka i letošní rok. "Rád bych vyu-
žil všech svých pravomocí i svého vlivu k tomu, 
abychom v co nejkratší době sloučili obě staveb-
ní spořitelny v jednu," uvedl Jeníček. Podmínkou 
sloučení je schválení ze strany ČNB a ÚOHS. 
Rozhodnutí o schválení akvizice se očekává do 
konce ledna 2008. 
Beneš je náměstkem pro 
podnikatelská rizika ČP  
Ve funkci náměstka pro podnikatelská rizika 
České pojišťovny (ČP) Jana Ježdíka (52 let) 
vystřídá Milan Beneš (39 let). Ježdík své působe-
ní v České pojišťovně ukončí ke konci srpna 
2008, dokdy bude ve funkci člena představen-
stva. Se skupinou PPF a ČP bude spolupracovat i 
nadále. J. Ježdík působí v České pojišťovně 29 
let, v pozici náměstka pro podnikatelská rizika 
byl od roku 2002. M. Beneš pracuje v ČP od 
roku 2005, naposledy byl ve funkci vrchního 
ředitele úseku prodeje podnikatelských pojištění. 
Před příchodem do pojišťovny pracoval ve spo-
lečnostech Accenture a Logica CMG.  

Nynější výrazný 
nárůst míry inflace v 
ČR je podle guverné-
ra ČNB Zdeňka Tů-
my výsledkem spíše 
náhodného spolupů-
sobení dvou skupin 

faktorů a bude brzy překonán. "Očekáváme, že 
v časovém horizontu 12 až 18 měsíců se vrátíme 
k inflaci kolem 3 %," řekl Tůma minulý týden 
na mezinárodní konferenci finančníků ve Vídni. 
V prosinci Český statistický úřad zaznamenal 
zrychlení meziroční inflace na 5,4 %, v lednu se 
očekává další zvýšení asi na 6 %. 

Za hlavní inflační faktory označil Tůma 
jednak dopady světových cen potravin a energií, 
jednak důsledky vnitřních reforem, zejména 
zvýšení nájemného. "Hlavní důvody jsou ale 
dočasné, proto i zvýšení inflace považujeme za 
dočasné a centrální banka nepovažuje za nutné 
proti němu přijímat nějaká mimořádná opatře-
ní," řekl Tůma. Nízká míra inflace v posledních 
letech byla podle něj až trochu nereálná, proto-
že byla stlačována rostoucím kurzem koruny. 

Vyjádřil přesvědčení, že pod kontrolou 
zůstane i růst mezd, takže jeho vliv na inflaci 
bude nadále omezený. "V minulosti se dařilo 
držet relativně umírněný růst mezd a věřím, že 
zůstane pod kontrolou i nadále, i když samozřej-
mě tlak na jejich zvyšování je nutné vzhledem k 
inflaci a zdražování očekávat," uvedl Tůma. 

Ani přímý dopad případné hospodářské 
recese ve Spojených státech na český bankovní 
trh by neměl být příliš velký, soudí Tůma. V 
tom se shodl i s dalšími účastníky panelu guver-
nérů centrálních bank nových členských zemí 
EU. Nicméně právě tato otázka – zda a do jaké 
míry ovlivní vývoj v USA evropskou ekonomi-
ku – bude podle Zdeňka Tůmy otázkou číslo 
jedna pro celý finanční svět v letošním roce. 

Také zástupci skupiny UniCredit, která 
na konferenci vystupovala jako největší ban-
kovní síť ve střední a východní Evropě, vyjádři-
li přesvědčení, že navzdory některým krizovým 
jevům na světových trzích poklesne v dalších 
letech celkový růst střední a východní Evropy 
jen nepatrně – z loňských 6,6 % na letošních 
5,9 % a na 5,6 % v roce 2009.      ZDROJ: ČTK 

EKONOMIKA 

V lednovém vydání  
časopisu Bankovnictví  

se dočtete o… 
 

• očekávání hypotečních bankéřů 
• dočasném zrychlení inflace 
• nejbohatších lidech světa i ČR 
• umění jako zajímavé investici 
• tom, co letos očekává trh 
• postoji Čechů k půjčkám 
• využití ECM v bankách 
• investicích  do komodit 

 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz. 
 

Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  
Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny. 

 

KOMENTÁŘE 

Niedermayer: ČNB bude muset na vysokou  
inflaci reagovat zvýšením sazeb 

Inflace, která v lednu zřejmě překročí 
6% hranici, je na Českou republiku hodně vyso-
ká, a ČNB na ni bude muset reagovat zvýšením 
sazeb. Argumenty proti zvýšení sazeb by muse-
ly být velmi silné a věrohodné, uvedl vicegu-
vernér ČNB Luděk Niedermayer v rozhovoru 
pro server Týden.cz. „Proti tak vysoké inflaci se 
úrokové sazby zdají, že jsou velmi nízko. Otáz-
kou tedy je, do jaké míry by při této situaci 
sazby přece jenom měly být vyšší. Už třeba 
proto, aby měnové podmínky nebyly z pohledu 
aktuálních reálných úrokových sazeb takhle 
uvolněné," říká Niedermayer a připouští, že ke 
zvyšování sazeb se mělo přistoupit již dříve.  

Na příštím měnovém zasedání, které se 
koná 7.února, to podle Niedermayera bude 
"vyžadovat velmi silné a věrohodné argumenty 
proti zvýšení úrokových sazeb. Konec konců 
většina analytiků očekává, že sazby půjdou 
nahoru." Důležitou roli při rozhodování o na-

stavení měnové politiky bude však hrát také 
významné posilování koruny, která podle Nie-
dermayera působí na zpomalování inflace pro-
střednictvím nižších dovozních cen a tlakem na 
zpomalení ochlazení ekonomického růstu: 
„Proti tomu ale stojí fakt, že inflace je opravdu 
vysoká, což může pohnout s očekáváními."  

Pokud by koruna dále posilovala, je 
podle něj možné, že nebude žádoucí sazby 
zvyšovat: „Může odehrát tu práci úrokových 
sazeb sama." Zatímco u inflace viceguvernér 
nečeká v příštích měsících žádné překotné zprá-
vy, českou měnu považuje za nevyzpytatelnou. 
„Momentálně nemám žádné racionální vysvět-
lení, proč koruna posiluje. Například argument, 
že vyšší inflace podpořila posílení koruny, je 
hodně spekulativní. Finanční trhy už v sobě 
zahrnují vysokou pravděpodobnost jednoho až 
dvou zvýšení naší repo sazby. Zdá se mi proto, 
že trhy se nechovají úplně racionálně," dodává.  

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.economia.cz/prodejny
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Růst cen průmyslových výrobců zpomalil  
Meziroční růst cen průmyslových výrobců v prosinci zpomalil na 5,3 % z 5,4 % v listopadu. 

Vliv měly hlavně vyšší ceny potravin, koksu a ropných produktů, elektřiny, plynu a vody, oznámil ČSÚ.  

Ceny vývozu se po 12 měsících snížily  
Vývozní ceny v listopadu poprvé po 12 měsících klesly. Meziročně se snížily o 1,4 %. Důvodem 

byl hlavně posilující kurz koruny, uvedl Český statistický úřad. Dovozní ceny klesaly čtvrtý měsíc v 
řadě, proti předchozímu roku se snížily o 1,6 %. 

Hampl: Sazby možná již dosáhly svého vrcholu 
Úrokové sazby v ČR možná již dosáhly vrcholu nebo k němu mají velmi blízko, uvedl člen ban-

kovní rady ČNB Mojmír Hampl. V rozhovoru pro Thomson Financial News uvedl, že prosincové zvýše-
ní inflace na šestileté maximum 5,4 % je jednorázovým výkyvem způsobeným především zvyšujícími se 
cenami potravin a novou daňovou reformou a že neočekává promítnutí inflace do očekávání občanů.  

ČNB chce, aby zrychlení inflace zůstalo epizodou 
ČNB učiní vše pro to, aby právě probíhající dočasné zrychlení inflace zůstalo pouhou epizodou 

omezenou na rok 2008, a samozřejmě také, aby cena za toto udržení zůstala v rozumných mezích. Uvedl 
to viceguvernér ČNB Miroslav Singer v článku uveřejněném v časopisu Ekonom: „Přesto však nelze 
doufat, že tak, jako tomu bylo před rokem či dvěma, peníze u nás i v budoucnu budou ,téměř zadarmo.“  

Daňové režimy pro podniky 
Daňoví odborníci z evropských společností hodnotili přitažlivost svých domácích daňových 

režimů ve srovnání s ostatními evropskými státy v průzkumu KPMG International, který probíhal v 
červenci a srpnu 2007. Poslední místa na žebříčku 22 zemí obsadily Česká republika, Rumunsko a Řec-
ko, a to především kvůli rozsáhlé a komplikované legislativě a příliš častým změnám. Například Sloven-
sko se umístilo na 8. místě. Evropskými premianty se staly Kypr, Irsko a Švýcarsko, u kterých respon-
denti průzkumu ocenili především důslednost při interpretaci daňové legislativy, stabilitu a odolávání 
častým změnám v daňových zákonech a srovnatelně nízkou daňovou sazbu. 

Stát bude moci poskytnout dotaci garančnímu fondu   
Stát bude moci poskytovat dotace Garančnímu fondu obchodníků s cennými papíry na vyplácení 

klientů zkrachovalých makléřských firem. Fond totiž nemá dostatek peněz. Umožňuje to vládní novela 
zákona o podnikání na kapitálovém trhu, kterou schválil Senát. Nyní ji ještě dostane k podpisu prezident.  

Doháníme Západ, mzdy jsou už na polovině  
Čeští zaměstnanci se mají rok od roku lépe. Průměrný růst mezd překonává inflaci, a 
tak se jim reálně zvyšuje životní úroveň. Deficit, který jsme v období centrálně řízené 
ekonomiky nabrali, se daří postupně snižovat. Zatímco před pěti lety dostávali Češi 
necelých 45 %  průměrné mzdy svých západních sousedů, nyní vydělávají 48,75 % 
toho co Rakušané a 51,13 % průměrné mzdy Němců. K tomu pomáhá i posilující koru-
na, která dále zvyšuje průměrné výdělky vyjádřené v eurech nebo dolarech. "Klíčové 

pro měnovou politiku teď bude, zdali sbližování mezd bude dále probíhat hlavně díky posilování měny, 
anebo nepřímo přes vyšší inflaci," uvedl pro server iHNed.cz analytik Raiffeisenbank Aleš Michl. ČR si 
totiž může ve srovnání se Západem, i přes aktuálně vysokou inflaci, užívat nízké cenové hladiny. To ale 
nebude trvat neustále. "Ještě dlouhou dobu bude podle mě existovat veliký tlak na zvyšování cen v ob-
chodech a především ve službách vyvolaný rostoucí kupní sílou domácností. Prostě s tím, jak se naše 
platy budou více blížit západu, bude to samé vesměs platit i o cenách," tvrdí Michl. I přes rostoucí ceno-
vou hladinu by ale sbližování mezd nemělo dlouhodobě výrazně zpomalit. K částečnému zpomalení 
však dojde asi letos.  

Střední Evropa asi neunikne dopadu problémů v USA 
Země střední a východní Evropy zřejmě neuniknou dopadu problémů, s nimiž se kvůli krizi na 

trhu bydlení v USA potýkají Spojené státy. Řekl to první náměstek EBRD Varel Freeman.  

Schválení realizace PSM u příležitosti schengenu 
Bankovní rada ČNB na jednání 17. 1. 2008 schválila realizaci pamětní stříbrné mince u příleži-

tosti vstupu České republiky do schengenského prostoru. Autorem výtvarného návrhu soutěže je akade-
mický sochař Zbyněk Fojtů. Návrhy na minci vzešly ze soutěže, jejíž hodnocení v Komisi pro posuzová-
ní návrhů na české peníze proběhlo 15. ledna 2008 v ČNB. 

Adastra otevřela novou 
pobočku v Bulharsku  

Česko-kanadská softwarová spo-
lečnost Adastra založila v Sofii 
novou pobočku Adastra Bulgaria. 
Pobočka nyní zaměstnává deset 
lidí. Nové zastoupení Adastry po-
vede Krasen Paskalev, který dosud 

pět let působil v kanadské pobočce. Paskalev má 
jako rodilý Bulhar benefitovat ze znalosti lokál-
ního prostředí a všech národních specifik.  
Chybou softwaru z účtů 
mizely lidem statisíce 
Nejméně stovky lidí přišly minulý týden kvůli 
platebním kartám nečekaně o peníze a dostaly se 
do dluhů. V některých bankách jim transakce s 
kartami naúčovali několikanásobně. Na problém 
upozornil server iDNES. "V pondělí jsem vybral 
z bankomatu peníze. V úterý to odpočítali a dnes 
jsem k mému úděsu zjistil, že mi tu částku napo-
čítali ještě šestnáctkrát a jsem ve strašném debe-
tu," citoval iDNES klienta UniCredit Bank Jaro-
míra Blaháka, který tak přišel o 330 tis. Kč a 
obrovsky se zadlužil. Banka tvrdí, že za problém 
může vydavatel karet Visa. "Několika stovkám 
našich klientů při kartových transakcích v pondě-
lí a úterý byly strženy peníze mnohonásobně. V 
průměru šlo o čtrnácti- až šestinásobek částky, 
kterou klient zadal," uvedl Tomáš Pavlík, mluvčí 
UniCredit Bank. Stejný problém přiznala mBank, 
údajně ho ale mělo více bank.  
Visa potíže se svými kartami potvrdila. "Visa 
Europe zaznamenala problém týkající se banko-
matových transakcí, které mohly být v systému 
duplikovány. Tento problém se podařilo odstranit 
a Visa nyní spolupracuje s členskými bankami na 
nápravě chyb, které mohl způsobit," řekl mediál-
ní zástupce firmy Tomáš Fiala. S tím-to problé-
mem se setkali klienti dalších bank v ČR a pení-
ze mizely lidem z účtů také v Polsku a dalších 
zemích. "Držitelům karet Visa se velice omlouvá-
me. Kolik jich je, zatím nevíme," řekl Fiala. V ČR 
vydala Visa téměř pět a půl milionu karet.  

TECHNOLOGIE 

AEGON posiluje  
obchod a komunikaci 

Společnosti AEGON životní po-
jišťovna a AEGON penzijní fond 
od nového roku posílily oblast 
komunikace. Na pozici specialista 
na komunikaci pro obě společnos-
ti nastoupila Ivana Křížková, 

která bude mít na starost public relations, interní 
a externí komunikaci.  

Obě společnosti rovněž posilují své 
obchodní aktivity. V souladu s touto 
strategií došlo v uplynulých dnech 
ke sloučení divizí interní a externí 
distribuce. Do pozice ředitele nové 
divize obchod byl jmenován Dušan 

Friedl, který dosud zodpovídal za aktivity AE-
GON v oblasti externí distribuce. Dušan Friedl 
bude také, po schválení ze strany ČNB, jmeno-
ván členem představenstva AEGON Pojišťovny. 
Finančním ředitelem  
Wood & Company je Jirman  
Finančním ředitelem a členem dozorčí rady fir-
my Wood & Company, největšího tuzemského 
obchodníka s akciemi, se stal Jiří Jirman (29 let). 
Ve funkcích vystřídal Václava Poláka, který 
přešel ve společnosti na jinou pozici.  

 

PŘEDNÍ MANAŽERSKÝ ČASOPIS 
 

● Strategický management 
● Exekutivní management (marketing, HRM,     
  ICT, finance) 
● Manažerské dovednosti 
● Kariéra 
 

Ukázkové číslo ZDARMA na tel. 233 071 197  
nebo na www.ManagerWeb.cz V NOVÉM 

  

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.ManagerWeb.cz
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Zlevnění hypoték je daleko 
Spekulovat, že hypotéky v dohledné době opět zlevní, se ukazuje jako omyl. Ban-
kéři tipují, že příští rok budou úroky ještě výš než nyní. Důvodem je vysoká infla-
ce, kvůli níž bude centrální banka držet úrokové sazby vysoko i příští rok. Běžná 
hypotéka zafixovaná na pět let, jakou banky loni nabízely s úrokem kolem 5 %, 
podražila už o půl procenta a tento trend bude pokračovat. "Příští rok touto dobou 
se úroky na takové hypotéce můžou pohybovat kolem 6,5 %," tvrdí Pavel Kühn, 
zástupce ředitele úseku pro hypoteční bankovnictví České spořitelny. Nové odhady 
jsou vyvolané tím, že inflace brzy překročí 6 %, což je nejvíc za devět let. Prognó-
zy bankéřů je dobré vzít v úvahu při rozhodování o tom, na jak dlouho dopředu si v 
bance domluvit úrokovou sazbu. Mají-li úroky jít letos i příští rok vzhůru, finanční 

poradci doporučují ukotvit úrok až na pět let, což také dělá nejvíc lidí. Zvláště v situaci, kdy sazby u 
kratších fixací rostou nejvíc a jsou už skoro stejné jako úroky "zmrazené" na pět let.  

Půjčky.cz nově na internetu 
Do provozu byla uvedena doména www.pujcky.cz. Na této adrese spustila společnost Elephant 

Orchestra informační centrum pro zájemce o půjčky a hypotéky, kde mohou najít potřebné informace. 
Pro uživatele se tak otevírají nové možnosti jak získat celkový přehled o nabídce finančních produktů na 
českém trhu nebo také jak zadávat žádosti o půjčky a hypotéky přes internet.  

ČS partnerem Univerzity Hradec Králové 
Česká spořitelna zahájila od 1. ledna 2008 spolupráci s Univerzitou Hradec Králové. Zvítězila 

ve výběrovém řízení na strategického finančního partnera UHK v letech 2008 až 2012. V následujících 
pěti letech tak bude exkluzivně zajišťovat veškeré bankovní služby jako jsou platební styk, zhodnocová-
ní finančních prostředků, financování a podopbně. Česká spořitelna podepsala s UHK také rámcovou 
sponzorskou smlouvu, na základě které se stala generálním partnerem univerzity.  

SS ČS překročila hranici 15 mld. Kč za úvěry 
Stavební spořitelna České spořitelny loni sjednala více než 40 000 úvěrů a půjčila klientům 15 

mld. Kč, což je doposud nejlepší výsledek.  Počet úvěrů na bydlení se tak meziročně zvýšil o 19 %,  
objem úvěrů o 70 %. Průměrná výše úvěru přesáhla 370 tis. Kč, meziročně jde o 42% nárůst. 

Raiffeisen stavební spořitelna: 7 mld. Kč 
Raiffeisen stavební spořitelna svým klientům půjčila loni na bydlení prostřednictvím úvěrů více 

než 7 mld. Kč, meziročně jde o téměř 29% nárůst. RSTS zaznamenala i významný nárůst cílových čás-
tek u nových smluv včetně navýšení. Celková suma u tohoto ukazatele činila ke konci prosince 2007 
téměř 31,6 mld. Kč, což představuje meziroční nárůst o 94 %.  

Studentský účet G2 od Komerční banky  
Komerční banka navázala exkluzivní spolupráci se společností GTS, která vydává studentské 

karty ISIC. Všem novým majitelům studentského účtu G2 KB přispěje 200 Kč na pořízení této karty.  

Volksbank CZ v letošním roce změní logo 
Během roku 2008 dojde k postupnému rebrandingu Volksbank. Změna loga se týká celého kon-

cernu Volksbank, tj. kromě ČR také Rakouska a dalších zemí střední a východní Evropy, kde Volksbank 
působí. „Změna loga skupiny Volksbank, která má v bankovním sek-
toru postavení silného a mezinárodně významného hráče, souvisí s 
jejím dynamickým a úspěšným rozvojem,“ uvádí Petr Žibřid, ředitel 

marketingu a komunikace Volksbank CZ: „Změna zároveň odráží současné trendy a požadavky na 
design loga – moderní, čisté a svěží.“ Nejedná se o razantní změnu, nadále zůstává zachována tvarová 
typologie a základní barevnost. Nové logo bude průběžně začleněno do všech používaných materiálů, 
redesign prodejních míst bude probíhat postupně a celá "proměna" bude dokončena do konce roku 2008. 
Změna loga nebude ve Volksbank CZ ale natolik markantní jako například na Slovensku, kde přináší 
zásadní změnu pro sesterskou Ľudovou banku, která byla přejmenována na Volksbank Slovensko.  

Cena zlata na 914 USD 
Zlato se 14. ledna pevně usadilo nad hranicí 900 
USD za troyskou unci a jeho promptní cena 
vystoupila až na nové maximum 914 USD. Nej-
populárnější drahý kov těžil z výrazného poklesu 
dolaru a očekávání razantního snižování úroko-
vých sazeb ve Spojených státech.  
Krize dorazila do Evropy 
V Británii spadly ceny domů nejvíc od roku 
1992. České akcie vymazaly skoro celý loňský 
zisk. Obavy, že finanční krize šířící se z Ameriky 
zasáhne Evropu, se naplňují. Objevují se také 
první vážná varování, že finanční krize může 
zpomalit ekonomický vzestup ČR. Slábnou i 
Německo, Francie, Španělsko a Itálie, tj. země, 
které jsou rozhodující pro české vývozce.  
Vzniká SEPA 
Jednotná platební zóna SEPA (Single Euro Pay-
ment Area), která v rámci EU, Norska, Švýcarska 
a Islandu sjednocuje základní platební nástroje, 
odstartuje už za týden. Sjednocení bezhotovost-
ních plateb, inkasa, hotovostních plateb a plateb 
kartou by mělo přinést finanční úspory nejen pro 
občany a podniky, ale i pro samotné banky. Přes-
tože se jednotná platební zóna týká pouze plateb 
v eurech, její přínos by měli pocítit i Češi, kteří si 
na euro budou muset ještě počkat. Jde například 
o rychlejší převody peněz do zahraničí. Zatímco 
dosud na ně české banky měly šest dní, nyní by 
to měl být jenom jeden den.  
Počet padělaných  
eurových mincí vzrostl 
Počet padělaných eurových mincí, které bylo 
třeba odstranit z oběhu, loni výrazně vzrostl. 
Zatímco v roce 2006 banky a další instituce mu-
sely z oběhu vyřadit zhruba 164 tisíc mincí, letos 
jich bylo 211 tisíc. Jejich počet tak vzrostl téměř 
o třetinu. Celkově bylo od uvedení eura v roce 
2002 vyřazeno z oběhu necelých 600 tisíc mincí.  
Inflace v EU: 3,2 %  
Míra inflace v zemích EU v prosinci činila 3,2 
%, a zvýšila se tak z listopadových 3,1 %. Ozná-
mil to Eurostat. Jen za prosinec se ceny zvýšily o 
0,4 %. Inflace v eurozóně zůstala na 3,1 %, proti 
listopadu ceny vzrostly také o 0,4 %. 
Nová pravidla pro úvěry  
Evropský parlament schválil nová jednotná pra-
vidla pro poskytování spotřebitelských úvěrů ve 
výši 200 EUR (5200 Kč) až 75 000 EUR (1,95 
mil. Kč) v Evropské unii. Půjčky na pračku, 
televizi či auto by tak měly zlevnit a pro české 
spotřebitele by měly být dostupnější i úvěry ze 
zahraničí. Každý úvěr navíc bude možné splatit 
předčasně bez větších sankcí a od smlouvy bude 
možné odstoupit během prvních 14 dnů. Nová 
pravidla se týkají pouze spotřebitelských úvěrů, 
nikoliv hypoték a dalších půjček a ani ne kredit-
ních karet. Pokud legislativu schválí členské 
státy, měly by ji do svých právních řádů převést 
nejpozději do konce roku 2009.  
Jednoeurové a dvoueurové 
bankovky nebudou 
Bankovky v nominální hodnotě jednoho a dvou 
eur se zavádět nebudou, tedy přinejmenším v 
nejbližší době. Evropská centrální banka se totiž 
rozhodla, že přes naléhání zaznívající v poslední 
době zejména z Francie nehodlá začít bankovky 
této hodnoty tisknout. Dosud nejmenší eurovou 
bankovkou je pětieurovka, zbytek pokrývají 
mince v hodnotách od dvou eur níže.  

BANKY ZE ZAHRANIČÍ 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.pujcky.cz
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Z části EU se vytrácejí 
„domácí“ eurobankovky 
Z některých zemí EU, v nichž se platí eurem, se 
pomalu začínají vytrácet "domácí" eurobankov-
ky. Jako příklad by mohla posloužit Belgie, v níž 
už prý obíhá jen asi 14 % bankovek, které v ní 
byly vytištěny. Vyplývá to z údajů organizace 
EuroBillTracker (EBT), která se zabývá sledová-
ním pohybu bankovek po světě. EBT je nezisko-
vou dobrovolnickou organizací, která není začle-
něna pod EU, Evropskou centrální banku nebo 
jiné finanční instituce. Jejím cílem je sledovat 
pohyb eurobankovek po světě. Funguje tak, že 
každý registrovaný uživatel dává do systému 
sériová čísla bankovek a lokalitu, kde je získal. 
Vzhledem k tomu, že každá země má vždy určitá 
sériová čísla, je tak možné vyvozovat, jak ban-
kovky putují. Z dostupných údajů vyplývá, že 
například u zmiňované Belgie v lednu 2002 
obíhalo asi 80 % belgických eurobankovek. O 
rok později to už bylo jen asi 50 %. A nyní nejvíc 
eurobankovek v Belgii je španělských, necelých 
30 %. Podle EBT jen Francie stále disponuje 
většinou domácích bankovek. Francouzských je 
tam v oběhu zhruba 70 % eurobankovek.  
Citigroup v první  
ztrátě od svého vzniku 
Největší americká bankovní skupina Citigroup 
utrpěla ve 4.m čtvrtletí v důsledku krize hypoték 
první ztrátu od svého vzniku v roce 1998. Spo-
lečnost si však posílí základní kapitál nejméně o 
14,5 mld. USD od skupiny investorů včetně 
saúdského prince Valída bin Talála. Citigroup je 
jednou z největších obětí krize na trhu hypoték v 
USA a podobně jako další americké banky shání 
nové peníze zejména od bohatých asijských 
investorů. Čistá ztráta Citigroup dosáhla za po-
slední loňské čtvrtletí 9,83 mld. USD, což byl 
téměř dvojnásobek odhadů analytiků. Citigroup 
též oznámila, že kvůli ztrátám z investic sníží 
výplatu dividendy o 41 %, což ušetří přes 4 mld. 
USD. Do ztráty banku srazily odpisy investic do 
hypotečních nástrojů ve výši 18,1 mld. USD; 
také se jí o 4 mld. USD zvýšily úvěrové náklady.  
Greenspan: Ekonomika USA 
je možná již v recesi  
Americká ekonomika už je možná v recesi a 
pokud ne, moc jí k tomu nechybí, řekl v rozhovo-
ru s americkým listem The Wall Street Journal 
bývalý guvernér Fed Alan Greenspan. Ten už 
loni na podzim tvrdil, že pravděpodobnost recese 
je v USA asi 50 %. Greenspan řekl, že pravděpo-
dobnost recese teď není jednoznačná, ale už 
může být nad 50 %: "Jsou zde jasné příznaky. K 
recesím nedochází pozvolna, obvykle je signali-
zuje diskontinuita na trhu a data z posledních 
týdnů lze takto klidně charakterizovat." Green-
span tvrdí, že o recesi svědčí třeba pokles aktivi-
ty mezi výrobními podniky nebo růst nezaměst-
nanosti. Ta v prosinci vystoupila na 5 % a byla 
nejvýše za dva roky. List také uvedl, že Green-
span se stane poradcem hedgeového fondu Paul-
son & Co. Ten sídlí v New Yorku a spravuje 
aktiva za zhruba 28 mld. USD.  
OPEC zvýší těžbu ropy, 
pokud to bude potřeba 
Organizace zemí vyvážejících ropu (OPEC) se v 
únoru nebo v březnu rozhodne pro zvýšení ropné 
těžby, pokud to bude potřeba. Teď jsou ale do-
dávky suroviny na světový trh dostatečné a na 
pohyb cen mají největší vliv spekulanti, uvedl 
generální tajemník organizace Abdalláh Badrí. Z 
toho, že se ropa tento měsíc vyšplhala na 100 

Otcovská dovolená pro zaměstnance GE Money 
Od 1. ledna mohou zaměstnanci GE Money v ČR a na Slovensku využívat nové benefity. No-

vinkou je pětidenní otcovská dovolená, placené volno pro novopečené tatínky. Zaměstnanci mohou také  
čerpat tzv. Sick days, dny placeného volna na překlenutí krátkodobé nemoci, nebo Free day – jednodenní 
volno na vyřízení osobních záležitostí. Za tyto dny jsou placeni stejně jako kdyby je odpracovali. 

Stavební spořitelny loni půjčily 74 mld. Kč 
Stavební spořitelny stejně jako hypoteční banky loni opět zažily rekordní rok. Spořitelny loni 

lidem půjčily na bydlení téměř 74 mld. Kč, a celý trh úvěrů ze stavebního spoření tak meziročně stoupl o 
40 %. Vyplývá to ze statistik jednotlivých stavebních spořitelen. V roce 2006 poskytly spořitelny téměř 
156 tisíc nových úvěrů o celkovém objemu téměř 53 mld. Kč. "Skutečnost potvrzená čísly je nejlepším 
argumentem proti tvrzení, že stavební spoření neplní svůj účel. Lidé ho na bydlení zkrátka využívají," 
komentoval výsledky tajemník Asociace českých stavebních spořitelen Jiří Šedivý. 

SOLUS: 11,3 mld. Kč po splatnosti 
Negativní registr klientských informací SOLUS uzavřel historicky rekordní rok své existence. 

Ke konci roku 2007 obsahoval registr informace o téměř 582 tisících spotřebitelů, kteří mají nebo v 
uplynulých třech letech měli problémy se splácením svých závazků. Celkem využívá služby registru 25 
společností z různých oborů podnikání. Zatímco ještě ke konci května činily pohledávky po splatnosti za 
dlužníky necelých 9,5 mld. Kč, ke konci roku to již bylo 11,299 mld. Kč. Počet dotazů do úvěrového 
registru se loni zvýšil o 53 % na 3,012 milionu. Hlavním důvodem je nárůst členské základny sdružení.  

ČSOB oceněna za služby pro mezinárodní obchod  
Podle ekonomického časopisu Global Finance je ČSOB Nejlepším poskytovatelem finančních 

služeb pro mezinárodní obchod (BEST TRADE FINANCE PROVIDER AWARD 2008). Tato cena hod-
notí služby jednotlivých bank v oblasti exportního financování, factoringu a dokumentárních transakcí a 
záruk. Časopis rozhodl o ocenění na základě objemu transakcí banky, podílu na trhu, kvality klientského 
servisu, konkurenceschopnosti cen a využívání inovativních technologií, především on-line aplikací pro 
klienty. Výsledky budou v tištěné podobě uveřejněny v únorovém vydání časopisu Global Finance. 

Novela zákona o podnikání na kapitálovém trhu  
Novou evropskou směrnici o trzích finančních nástrojů MiFID, která 
například ukončí monopol národních burz na obchodování s akciemi, 
ve středu na svém zasedání schválila vláda. Směrnici musí ještě 
schválit parlament a podepsat prezident. Dopad směrnice je velmi 
rozsáhlý a v ČR se má týkat většiny zákona o podnikání na kapitálo-
vém trhu. Podle překladatele, ministerstva financí, se jedná o jednu z 
nejrozsáhlejších legislativních změn na finančním trhu. Směrnice v 
podstatě vytváří jednotný evropský trh pro akcie, komodity a finanční 

deriváty. Zahraniční média ji považují za jednu z největších událostí v ekonomice Evropské unie za 
několik posledních let. Podle náměstka ministra financí Milana Šimáčka je cílem směrnice lepší fungo-
vání celoevropského trhu s investičními nástroji a odbourání zbytečných překážek při přeshraničním 
nabízení investičních služeb a zároveň příliš nezatížit účastníky trhu. Účinnost schválené normy předpo-
kládá MF od poloviny letošního roku. U účastníků kapitálového trhu, zejména obchodníků s cennými 
papíry, investičních zprostředkovatelů a organizátorů trhů, vyvolá novela potřebu provedení řady změn a 
úprav. "Podle našich informací se finanční instituce na změny vyvolané novelou připravují intenzivně již 
řadu měsíců, takže schválení zákona pro ně nebude rozhodně novinkou," řekl Šimáček. V EU vstoupila 
směrnice v platnost od loňského listopadu, ČR však z dalšími zeměmi mají zpoždění. 

Koblic: Na burzu může vstoupit kolem 20 firem  
Na pražskou burzu by v následujících třech letech mohlo vstoupit kolem 20 firem, uvedl gene-

rální ředitel Burzy cenných papírů Praha Petr Koblic v rozhovoru pro HN: „Společností, které se zmínily, 
že vstup na trh může být další alternativou v příštích třech letech, je kolem 20,“ řekl Koblic. Tyto firmy 
budou podle něj z různých sektorů. Koblic však dodal, že jeho favoritem do budoucna je logistika, která 
podle něj může vygenerovat hodně firem. Podle Koblice se za posledních pět let změnilo vnímání kapi-
tálového trhu. Zatímco před pěti lety byl místem, kde obchodovali jen institucionální investoři, jsou tu 
nyní desetitisíce drobných domácích investorů. Jejich podíl se však zřejmě nebude zvyšovat. 

KAPITÁLOVÝ TRH 

Společnost LEGENDOR spol. s r. o. Vás zve 6. února 2008 na seminář: 
 

SEPA A PŘESHRANIČNÍ PLATEBNÍ STYK 
lektor: JUDr. Ing. Otakar Schlossberger, Ph.D. 
 

Na semináři bude probrána právní úprava ve vazbě na aktivity SEPA ,  
nástroje platebního styku v EU, zúčtovací systémy TARGET, EURO 1,  
STEP 1 a STEP 2, přeshraniční příkaz k úhradě a přeshraniční inkasní způsob placení. 

Bližší informace na www.legendor.cz nebo na tel.: 224 247 268 
Mgr. Jitka Hauptvogelová, e-mail: hauptvogelova@legendor.cz 
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USD i nad tuto hranici, viní OPEC faktory, které 
nemá pod kontrolou. Ministři kartelu nejčastěji 
jmenují spekulace na ropném trhu a napětí na 
světové politické scéně. 
Merrill Lynch získá od 
investorů 6,6 mld. USD  
Americká investiční banka Merrill Lynch & Co. 
se dohodla se skupinou investorů na posílení 
základního kapitálu o 6,6 mld. USD. Banka se 
snaží posílit kapitál kvůli miliardovým ztrátám 
způsobeným špatnými sázkami na hypoteční trh. 
Předseda a generální ředitel John Thain dodal, že 
spolupráce se zahraničními investory také umož-
ní bance rozšířit operace do dalších zemí.  
Ztráty americké banky Merrill Lynch ze špatných 
investic na hypotečním trhu dosáhnou 15 mld. 
USD, což je téměř dvakrát více, než firma pů-
vodně předpokládala. Informoval o tom list New 
York Times. Dodal, že tyto ztráty nutí banku 
hledat investora pro navýšení kapitálu.  
Hedgeové fondy přitáhly 
194,5 mld. USD 
Světové hedgeové fondy loni od investorů získa-
ly rekordní sumu 194,5 mld. USD, o 54 % více 
než v roce 2006. Celkový objem peněz ve více 
než 10 000 těchto fondů tak dosáhl 1,87 bil. 
USD, sdělila výzkumná firma Hedge Fund Re-
search. Na konci roku se však tempo přílivu 
peněz do fondů zpomalilo na 30,4 mld. USD, což 
byla jen asi polovina čtvrtletního průměru za 
první tři čtvrtletí. Naznačuje to, že chuť investorů 
podstupovat vyšší rizika se s otřesy na finančních 
trzích ve druhé polovině roku snížila.  
Bank of America jedná  
o převzetí Countrywide 
Finanční ústav Bank of America vede jednání o 
převzetí hypoteční banky Countrywide Financial 
(8 USD, 51,37 %), která se kvůli nepříznivému 
stavu na trhu bydlení v USA a krizi na úvěrových 
trzích ocitla ve vážných existenčních problé-
mech. Ani jedna banka informace nekomentovala. 
Chile má dobrý rating 
Chile se stalo co do dlužnické spolehlivosti nejlé-
pe hodnoceným státem z kategorie zemí emer-
ging markets. Mezinárodní ratingová agentura 
Standard & Poor‘s zvýšila jeho hlavní úvěrovou 
známku na stupeň A+, to znamená na úroveň 
Itálie a jeden stupeň nad hodnocení České repub-
liky, Izraele, Číny či Estonska. Agentura Stan-
dard & Poor‘s zdůvodnila svůj krok dlouhodobě 
zdravou chilskou makroekonomikou politikou, 
která se vyznačuje akumulováním vysokých 
rozpočtových přebytků a devizových rezerv.  
MMF: nová půjčka Iráku  
Mezinárodní měnový fond schválil Iráku nový 
úvěr ve výši 744 mil. USD, jen týden poté, co 
Bagdád splatil dosavadní úvěr 470 mil. USD. 
Nová půjčka podpoří ekonomický program země, 
oznámil Fond. Irák získal od MMF první úvěr v 
roce 2004 v rámci pomoci, která mu byla p řiznána 
po svržení režimu Saddáma Husajna. Podle pů-
vodní smlouvy měl Irák půjčku z roku 2004 splatit 
až za dva roky, tj. v roce 2009.  

Spotový trh na PXE 
Energetická burza Praha (PXE) zahájí obchodování na spotovém trhu. Prv-
ním obchodním dnem  bude 31. 1. 2008, kdy se bude obchodovat dodávka 
na 1. 2. 2008. O harmonogramu zahájení rozhodla burzovní komora Energe-
tické burzy Praha. Obchodování bude probíhat v eurech, stejně jako je tomu 
u současných produktů. Na tomto trhu bude možné obchodovat hodinové 
produkty. Od 31. ledna dojde k rozšíření produktové řady i na trhu s derivá-
ty. Nově bude možné obchodovat futures s dodávkou následující dva dny. 
Stejně jako je tomu u ostatních derivátových produktů, budou i tyto futures 
předmětem fyzického vypořádání.  

ČS nemovitostní fond dosáhl 1,78% zhodnocení  
ČS nemovitostní fond, který spravuje dceřiná společnost České spořitelny REICO investiční 

společnost ČS, dosáhl po deseti měsících svého působení na českém trhu kladného zhodnocení fondu 
1,78 % (zhodnocení k 31. prosinci 2007). Hodnota vlastního jmění fondu, do kterého již investovalo přes 
tři tisíce klientů, je v současné době 1,2 mld. Kč.  

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 
Generali PPF Holding vznikl oficiálně 17. ledna 

Generali PPF Holding, společný pojišťovací podnik české finanční skupiny PPF a italské Gene-
rali, oficiálně vznikl ve čtvrtek 17. ledna. Smlouva o společném podniku podepsaná loni v červenci mezi 
Assicurazioni Generali a PPF Group totiž tento den nabyla účinnosti. Generali PPF Holding se stane 
jednou z největších pojišťovacích skupin ve střední a východní Evropě. Skupina bude mít zhruba devět 
milionů klientů a chce působit ve 12 zemích. 

Aviva opět nosí přilby 
 I v roce 2008 Aviva životní pojišťovna podporuje používání lyžařských přileb při zimních spor-

tech. Pro letošní rok vybavila vybrané lyžařské školy v českých horských střediscích přilbami pro děti a 
dospělé, které budou klienti těchto škol využívat v rámci výuky lyžování. Poranění hlavy jsou v České 
republice jednou z nejčastějších diagnóz při zraněních a  úmrtnost při poranění hlavy je minimálně pět-
krát vyšší než u zranění ostatních. Používáním lyžařské přilby je možné zabránit až 85% poranění hlavy 
a mozku při zimních sportovních aktivitách. „Hlavním posláním životního pojištění je krytí rizik v závaž-
ných životních situacích, které souvisejí se zdravím nebo lidským životem. Lyžařská přilba také pokrývá 
určité riziko poškození našeho zdraví nebo života. A právě v tom vidíme spojení a podobnost mezi život-
ním pojištěním a lyžařskou přilbou. Jediný rozdíl je v tom, že na lyžařskou přilbu si každý může sáhnout. 
Aktivní podporou nošení lyžařských přileb demonstrujeme přímou ochranu zdraví či přímo lidského 
života,“ komentuje aktivitu pojišťovny Aviva její marketing manager Milan Starý. 

Pojišťovna QBE má v ČR organizační složku  
Pojišťovací a zajišťovací společnost QBE Insurance Group Limited má od 1. ledna 2008 v Čes-

ké republice svou organizační složku, jejímž prostřednictvím poskytuje neživotní pojištění, informoval 
vedoucí organizační složky Marian Bátovský. QBE na českém pojistném trhu působí prostřednictvím 
makléřských společností v pojištění průmyslu a podnikatelských rizik.  

Nová podoba finančního leasingu 
ČSOB Leasing reaguje na daňovou reformu nabídkou nové podoby finančního leasin-
gu pro své zákazníky z řad podnikatelů i spotřebitelů. Nově nabízí finanční leasing 
bez jakýchkoliv omezení pro spotřebitele, pro podnikatele je připravena nabídka s 
dobou trvání odpovídající minimální době odpisování dle zákona a dále finanční lea-
sing se zrychleným splácením či s možností předčasného ukončení leasingové smlou-
vy na základě žádosti zákazníka při zachování výhod finančního leasingu. Stěžejní je 
zcela nový leasingový produkt s názvem Minimal Leasing, který i v nových legislativ-
ních podmínkách umožňuje standardně financování s kratší dobou trvání leasingové 
smlouvy, a to již od 24 nebo 36 měsíců.  

Encyklopedie zdarma až do konce ledna 
Encyklopedii Česko A – Z k nákupu na splátky jako dárek začala nabízet společnost GE Money 

Multiservis již v polovině října loňského roku. O knihu z řady titulů Universum zachycující významné 
okamžiky českých dějin byl zájem. V předvánočním období se denně rozdalo přes 300 encyklopedií, ke 
14. lednu jich bylo celkem rozdáno více než 14 tisíc. Proto se společnost GE Money Multiservis rozhod-
la atraktivní nabídku dárku k nákupu na splátky prodloužit do konce ledna.  

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ 
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